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جمشید هاشــم پور در گفت وگو با ایرنا، با 
اشــاره به این که در سال های اخیر هیچ فیلم 
اکشن ایرانی را ندیده که در رقابت با نمونه های 
خارجی برجسته باشند، اظهار کرد: بیننده های 
امروز اکشــن های مــا را نمی پذیرند چون این 
اکشــن ها فاقد آن ظریف کاری هایی است که 
قبلا انجام می شــد. وی خاطرنشان کرد: باید 
بپذیریم بیننده های امروز دیگر آن بیننده های 
قبلی نیستند و ذوق و سلیقه شان عوض شده 

است. بازیگر فیلم ســینمایی دلشدگان )علی 
حاتمی ۱۳۷۰( افزود: در ســال های گذشــته 
برای هیچ پروژه اکشنی دعوت نشده ام و البته 
که اگر کاری باشد و بپسندم حتما حضور پیدا 
می کنم. هاشم پور گفت: به لحاظ جسمی توان 
کار دارم اگــر فضا، عوامل، فیلمنامه مناســب 
باشــد. بازیگر فیلم ســینمایی باشگاه سری 
)جمال شورجه ۱۳۷۷( در پاسخ به این پرسش 
کــه آیا همچنــان تمرینات ورزشــی را ادامه 

می دهد، اظهار داشت: ورزش باید جزو زندگی 
روزمره همه آدم ها باشد و این نظر من است. به 
همین خاطر هنوز هم ورزش می کنم؛ البته این 
ورزش بستگی به توانم دارد و روزانه بیش از نیم 

ساعت ورزش می کنم.
بازیگر فیلم ســینمایی مادر )علی حاتمی 
۱۳۶۸( در پاســخ بــه ایــن پرســش که اگر 
اکشن های ایرانی مورد پذیرش مخاطبان نیست 
چرا همچنان اقبالــی به بازیگرانی مانند وی و 
زوج هنری سالهای دور ایشان رضا صفایی پور 
ملقــب به طوفان وجــود دارد، گفت: این ابراز 
علاقه ها به آن فیلم ها و ســینما کاذب اســت 
چرا که وقتی کارهای خارجی را می بینند از ما 
سرد می شوند. هاشم پور اضافه کرد: چون توان 
سینمای ما آنقدر قوی نیست که بیننده هایمان 
را اقناع کنیم و ذوق بینندگان ما امروز به سمت 

فیلم های کاذب رفته است.
بازیگر فیلم سینمایی میم مثل مادر )رسول 
ملاقلی پور ۱۳۸۵( یادآور شد: این روزها درحال 
مذاکره با دو پروژه هستم که امیدوارم یکی به 
سرانجام برســد و جذب آن شویم. کارگردان 

یکی از این پروژه ها منوچهر هادی و کار برای 
نمایش خانگی با سوژه روز و طنز است.

به گزارش ایرنا، جمشــید هاشم پور، ملقب 
به »جمشید آریا« در ســال ۱۳۲۳ در تهران، 
خیابان سلســبیل و از پدر و مادری اردبیلی به 
دنیا آمــد و تحصیلات خود را تا دیپلم ریاضی 
ادامــه  داد. او در جوانی در محلــه دوهزار زیر 
نظر احمــد رودباری ورزش هــای رزمی چون 
کونگ فــو را فرا گرفــت. وی همچنین کاراته 
سبک شوتوکان را از استاد کوروش کوردانی فرا 
گرفت. او اولین فیلم سینمایی خود را از طریق 
آشنایی با ساموئل خاچیکیان به وسیله یکی از 
دوستانش، در ســال ۱۳۴۷ و با بازی در نقش 

کوتاهی در فیلم جهنم سفید آغاز نمود.
جمشید هاشم پور، در سال ۱۳۶۰ به دعوت 
مسعود کیمیایی برای بازی در فیلم خط قرمز 
دوباره به ســینما بازگشــت. بازی او در نقش 
»زینــال بندری« در فیلم تاراج ســاختهٔ ایرج 
قــادری بود که وی را با ســرِ تراشــیده میان 
مــردم مطرح کرد؛ تا جایــی که تیپ قهرمان 
سرتراشــیده تا ســال ها مخاطبان بسیاری را 

روانهٔ ســینماها می کرد. هاشــم پور، از معدود 
هنرپیشگان ســینمای ایران است که فعالیت 
تئاتری نداشت و بنا به گفته خودش در یکی از 
مصاحبه هایش، سینما را از سینما شروع کرده  
است و تنها فعالیت تئاتری وی صحنه هایی از 
فیلم تماس_شیطانی بود که صحنه های تئاتر را 

با راهنمایی مجید مظفری اجرا کرد.
او در دهــهٔ ۱۳۶۰ و اوایــل دهه ۱۳۷۰ در 
کنار بازی در فیلم های اکشن و حادثه ای، بازی 
در نقش های دیگر را نیز امتحان کرده  اســت. 
بازی در فیلم هایی نظیر: روز باشکوه )کیانوش 
عیاری، ۱۳۶۷(، مــادر )علی حاتمی، ۱۳۶۸(، 
پردهٔ آخر )واروژ کریم مسیحی، ۱۳۶۹(، عشق 
و مرگ )محمدرضا اعلامی، ۱۳۶۹( و دلشدگان 

)علی حاتمی، ۱۳۷۱(.
هاشم پور دریافت دیپلم افتخار از هفدهمین 
دوره جشــنواره فیلم فجر )۱۳۷۷( برای بازی 
در فیلم هیوا )رســول ملاقلی پور( و ســیمرغ 
بلورین بهتریــن بازیگر نقش مکمل مرد برای 
فیلم دارکوب از سی و ششمین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم فجر ۱۳۹۶ را در کارنامه دارد.

جمشید هاشم پور: 

به لحاظ جسمی توان کار دارم

فخری خوروش بازیگر قدیمی تئاتر، سینما و 
تلویزیون در سن ۹۳ سالگی از دنیا رفت.

به گــزارش ایرنا، فخری خــوروش، بازیگر 
سرشــناس ســینما و تئاتر، روز شنبه بیستم 
خرداد ماه در ســن نود و ســه ســالگی، بعد 
از ســال ها مهاجــرت و دوری از صحنه تئاتر و 
ســینمای ایران، در شــهر لس آنجلس آمریکا 

درگذشت.
وی متولد دهم خرداد ۱۳۰۹ خورشــیدی 
در کرمانشــاه بود و پــس از پایان تحصیلات 
در دانشســرا، به معلمی و تدریس در مدارس 
پرداخت اما در ســال های آغازین معلمی برای 
اولین بــار با نقش آفرینــی در یکی از اجراهای 
»دست های آلوده« نوشته ژان پل سارتر، تئاتر 
را آغاز کرد و از ســال ۱۳۳۴ خورشیدی نیز با 
بازی در فیلم سینمایی »برای تو« به کارگردانی 
صادق بهرامی به فعالیت هنری در ســینما رو 
آورد که حاصل آن بازی در بیش از چهل فیلم 

سینمایی است.
فخری خــوروش از ســال ها پیش به دلیل 
ســکونت دو فرزندش در آمریکا، اقامت ایالات 
متحــده را دریافــت کرده بود و پس از ســال 
۱۳۸۴ و نقش آفرینــی در فیلــم »یــک بوس 
کوچولو« ساخته بهمن فرمان آرا، دیگر فعالیتی 
در سینمای ایران نداشت و در شهر لس آنجلس 
ایالت کالیفرنیا سکونت داشت. پرویز پرستویی، 
بازیگر سینما، در صفحه اینستاگرام خود نوشت 
که فخری خوروش »هنرمند پیشکسوت تئاتر و 
سینما که سال ها در غربت زندگی می کرد روز 
شنبه ساعت ۸:۳۰ صبح به وقت لس آنجلس« 
درگذشــت. او همچنین از فخری خوروش به 

عنوان »هنرمند تکرار ناشدنی« نام برد.
او همچنیــن در فاصله ســال های ۱۳۳۹ 
تــا ۱۳۸۱ در ســریال های تلویزیونی مختلفی 
نقش آفرینی کرد که از مشهورترین آنها »سریال 

امیرکبیر« است که خوروش در آن نقش »مهد 
علیا« مادر ناصرالدین شاه قاجار را بازی کرد.

وی در سریال های »امام علی« و »پهلوانان 
نمی میرند« نیز بازی کرده است.

خوروش کــه در آغاز مدت هــا در تئاتر در 
کنــار علی نصیریــان و عــزت الله انتظامی به 
نقش آفرینی پرداخته بود، در دوران کاری خود 
در بیش از ۴۰ فیلم ســینمایی از جمله »آقای 
هالو«، »نفرین«، »شــازده احتجاب«، »تاراج«، 
»ســوته دلان«، »بگذار زندگی کنم« و »مردی 
از جنس بلور« و همچنین سریال هایی همچون 
»خانه ای در تاریکی«، »روشن تر از خاموشی«، 
»کت جادویی«، »باغ گیلاس« و ... بازی کرده 

بود. هوشــنگ توکی، کارگردان تله تئاتر غزل 
غزل ها گفت: زنده یاد فخری خوروش که بازیگر 
این اثر مذهبی بود ادبیات فارســی را به خوبی 
می شناخت و روی متنی که به ایشان دادم نقطه 

نظر ادبی و تاریخی داشت.
هوشــنگ توکی که در تله تئاتر غزل غزل ها 
به عنوان کارگردان با زنده یاد خوروش همکاری 
کرده بــود در گفت وگــو بــا خبرنــگار رادیو و 
تلویزیون ایرنا اظهار داشت: در سال ۱۳۸۰ برای 
من یک فرصت تاریخی ایجاد شد که در خدمت 
ایشان باشم. خانم خوروش جزو بازیگران نسل 
اول تئاتــر جدید هســتند و کارنامــه پرباری 
دارند. ایشان بانوی بسیار محترم و تاثیرگذاری 

بودنــد. وی افزود: یکی از ویژگی ها مثبت خانم 
خوروش این بود که ادبیات فارسی را به خوبی 
می شــناخت. روی متن و نمایشنامه ای که من 
به ایشان دادم نقطه نظر ادبی و تاریخی داشت 
و بــه عنوان عنصری مهم در پروژه غزل غزل ها 
شرکت کرد. غزل غزل ها یک مجموعه تلویزیونی 
بود که در ۱۰ قســمت ۵۰ دقیقه ای از شبکه 
یک پخش شــد.. این مجموعه زندگی سلیمان 
بن صرد از یاران علی بن ابی طالب و از شیعیان 
کوفه در زمان قیام کوفه را بررسی کرد که خانم 
خوروش با اشــتیاق حضور در این تله تئاتر را 
پذیرفت. من در این اثر بسیار از ایشان آموختم. 
توکلی درباره نحــوه حضور فخری خوروش در 

غــزل غزل ها توضیح داد: تصویربرداری این تله 
تئاتر در در سال های کهنسالی ایشان بود. سعی 
می کردند انرژی خودشان را طوری تقسیم کنند 
تــا پا به پای جوانان از اول تــا آخر کار حضور 
داشــته باشند. خیلی تلاش کردند که با قدرت 
و حرفــه ای نقش بازی کننــد. خانم خوروش 
خیلی خوب به ما کمک کردند و کیفیت بصری 
کار را بــالا بردند. توکلی با تاکید بر این که من 
بیننده کارهایشــان بودم بیان کرد: از نوجوانی 
شیفته تئاترهای ایشان بودم. چند بازیگر معتبر 
در زمان نوجوانی من تاثیرگذار بودند که تئاتر 
را انتخــاب کنم. یکی از آنها خانم خوروش بود. 
به نظر من همه کارهای ایشــان عالی اســت و 
اصلا کار ضعیف در کارنامــه ندارند. وی ادامه 
داد: اواخر دهه ســی که ایشان وارد تئاتر شدند 
اصــلا تئاتری به صورت جدی وجود نداشــت. 
خانم خوروش و همکاران دیگرشــان مثل علی 
نصیریان و مرحوم انتظامی و مشایخی، کسانی 
بودند که تئاتر محترم و قابل قبول را با زحماتی 
که کشیدند به جامعه معرفی کردند. حضور این 
هنرمندان و توانایی هایشان در رشد تئاتر جدید 
موثر بوده است. آنها در تئاتر نصر خیلی زحمت 
کشیدند و از هیچ شروع کردند و با زحماتی که 
کشیدند و با عشقی که داشتند پایه گذار تئاتری 
شدند که بسیار محبوب شــد. این هنرمندان 
احترام و فرهنگ تفکر و اندیشیدن را وارد حوزه 
تئاتر کردند. خانم خوروش یکی از ســتاره های 

درخشان آن نسل است.
توکلی اظهار امیدواری کرد که مراسم یادبود 
برای ایشــان برگزار شود و گفت: مراسم یادبود 
حق خانم خوروش است. ضروری است که این 
قدردانی را از طریــق مدیران فرهنگی ببینیم. 
هنرمندانی مثل اســتاد نصیریان که بیشتر با 
خانم خــوروش کار کردند بایــد درباره هنر و 

ارزش های ایشان صحبت کنند.

پکن به »باغ وحش« جایزه دادفخری خوروش پس از سال ها دوری از صحنه سینما و تئاتر درگذشت
فیلم کوتاه »باغ وحش« به نویســندگی و کارگردانی نفیسه زارع از دوازدهمین 

جشنواره بین المللی فیلم پکن )BISFF( جایزه گرفت.
به گزارش ایرنا از مشــاور رسانه ای پروژه، فیلم کوتاه »باغ وحش« به کارگردانی 
و نویســندگی نفیســه زارع و تهیه کنندگی کاوه مظاهری و سورنا اکباتانی در 
ادامه حضور بین المللی خود که به دوازدهمین جشــنواره بین المللی فیلم پکن 
)BISFF( به رقابت پرداخت، توانست جایزه بهترین فیلم در بخش Nova را 

از آن خود کند.
فیلم کوتاه »باغ وحش« در دوازدهمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
پکن در بخش Nova به رقابت پرداخت. Nova بخش جدیدی است که امسال 
در جشــنواره پکن برای رقابت فیلم های کوتاه و فیلم های کوتاه برجســته که 
متمرکز بر مضامین دوران بلوغ هســتند، ایجاد شد. دوازدهمین جشنواره بین 
المللی فیلم پکــن از ۲۷ آبان تا ۷ آذرماه مصادف با ۱۸ تا ۲۸ نوامبر ۲۰۲۲ در 
شهر پکن برگزار شد. برگزیدگان این دوره جشنواره پکن به تازگی اعلام شدند.

این فیلم کوتاه همچنین، به سومین جشــنواره فیلم کوتاه تسالونیکی )یونان( 
راه یافت که این فیلم کوتاه در بخش بهترین فیلم کوتاه به عنوان فینالیســت 

انتخاب شده است.
در خلاصه داســتان »باغ وحش« آمده است: »میان حیوان های باغ وحش، رعنا 
به دنبال گوزنی ست که در خواب دیده، و مادرش به دنبال فرصتی تا خبر مهمی 
را به او بگوید.« سونیا سنجری، ترنم آهنگر و داریوش رشادت در این فیلم کوتاه 

ایفای نقش دارند.

تور کنسرت های علیرضا قربانی در تهران 
علیرضا قربانی پس از یک ماه تور کنســرت در شهرهای مختلف کشور، میزبان 
مخاطبان تهرانی می شود. به گزارش ایلنا، تور کنسرت های جدید علیرضا قربانی 
پس از گذشت بیش از یک ماه از آغاز برنامه ها و اجرا در شهرهای مختلف کشور 
به تهران رســید و این خواننده موســیقی ایرانی پس از چهار سال با مخاطبان 
خود در تهران دیدار می کند.  این کنســرت ها از ۲۳ خرداد ۱۴۰۲ در مجموعه 
فرهنگی تاریخی سعدآباد میزبان علاقه مندان است.  این تور کنسرت ها که از ۱۶ 
اردیبهشــت ماه آغاز شده بود، در شهرهای گرگان، رشت، تبریز، شیراز، کرمان، 
ســیرجان و جزیره کیش اجرا شد و به دلیل اســتقبال مخاطبان در شهرهای 
مختلف چندین ســانس نیز تمدید شد.  در این تور کنسرت ها رپرتواری از آثار 
جدید علیرضا قربانی از ســاخته های حسام ناصری و علیرضا افکاری با مدیریت 
هنری حسام ناصری و با حضور هنرمندان تراز اول موسیقی کشور روی صحنه 
می رود.  قطعات رپرتوار این کنسرت ها ترکیبی از محبوب ترین قطعات علیرضا 
قربانی و آثار جدید این خواننده صاحب تاثیر موســیقی ایران است که همچون 
گذشــته در فضایی عاشقانه و اجتماعی تقریر یافته. می توان این کنسرت را در 
راستای کنسرت »با من بخوان« از کنسرت های موفق علیرضا قربانی دانست.  در 
این مجموعه از آثار، تلاش شده است که از آثار شاعرانی همچون احمد شاملو، 
هوشنگ ابتهاج، امیرخسرو دهلوی، حسین منزوی، حسین غیاثی، اهورا ایمان، 
احمــد امیرخلیلی و همچنین بهره مندی از آثار بــزرگان ادبیات ایران ترکیبی 
شایسته برای مخاطبان موسیقی ایران فراهم شود.  همچنین در این کنسرت ها 
قطعــات »با من بخــوان« و »روزگار غریب« که از قطعــات محبوب مخاطبان 
اســت به احترام آن ها اجرا خواهد شد. مجموعه این کنسرت ها توسط موسسه 
فرهنگی هنری شهرآفتاب و آهنگ اشــتیاق در سراسر ایران به اجرا درخواهد 
 آمــد.  تمامی بلیت های ایــن پروژه فقط از طریق ســایت ایران تیک به آدرس

www. irantic. com قابل خریداری است.

آخرین وضعیت سلامتی منوچهر والی زاده
منوچهــر والــی زاده ـ دوبلــور 
پیشکسوت ـ که به دلیل عارضه 
قلبی در بیمارستان تحت درمان 
است، دیروز مرخص  قرار گرفته 
شــد. معاونت صــدا صبح دیروز 
بر بســتری شدن  خبری مبنی 
بیمارستان  در  والی زاده  منوچهر 
اعلام کرده بود که خبرنگار ایسنا 

در گفت وگویی با مدیر واحد دوبلاژ سیما، وضعیت فعلی او را جویا شد. فرشید 
شکیبا ـ مدیر واحد دوبلاژ سیما ـ در گفت وگویی ضمن توضیحاتی درباره شرایط 
جســمی این دوبلور، بیان کرد: آقای والی زاده به دلیل عارضه قلبی و گرفتگی 
رگ های قلبشان روز گذشــته به بیمارستان مراجعه کردند و تحت درمان قرار 
گرفتند و حالا شرایط مساعدی دارند. منوچهر والی زاده این روزها در دوبله چند 
فیلم با واحد دوبلاژ سیما همکاری دارد و به گفته مدیر واحد دوبلاژ سیما او قرار 
بود روز سه شنبه )۲۳ خرداد ماه( در واحد دوبلاژ حضور داشته باشد اما به دلیل 

شرایط جسمی فعلا به استراحت می پردازد.

»زن در شاهنامه« منتشر شد
»زن در شاهنامه« عنوان کتاب »جلال خالقی مطلق« است که برای نخستین بار 

مریم رضایی آن را از زبان آلمانی به فارسی برگردانده است.
به  گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی فرهنگستان زبان و ادب فارسی، جلال 
خالقی مطلق ادیب، زبان شناس و ایران شناس نامی  آشنا در عرصه شاهنامه پژوهی 
است. عمده کارهای پژوهشــیِ او، در زمینه شاهنامه و حماسه سرایی در ایران 
 اســت. دوســتداران فرهنگ ایران، خالقــی را بزرگ ترین شــاهنامه پژوهِ تمامِ 
ادوار می داننــد؛ زیرا این اعتقاد وجود دارد که خالقی توانســته یکی از بهترین 
تصحیح های شاهنامه را منتشر کند. او عضو هیئت امنای بنیاد فردوسی است و 
ســال ها در دانشگاه هامبورگ آلمان تدریس کرده  است. خالقی مطلق بیشتر از 
۵۰ ســال از عمر خود را صرف مطالعه و پژوهش در زمینه شاهنامه کرده  است. 
کتاب »زن در شاهنامه« رساله دکتری جلال خالقی مطلق است که سال ۱۳۴۹ 
شمسی در دانشگاه کلن از آن دفاع کرده و یک سال بعد در فرایبورگ آلمان به 
چاپ رسانده است. در سال ۲۰۱۲م بریگیته نوین اشواندر در کالیفرنیا این کتاب 
را به انگلیســی ترجمه و منتشر کرد و ســپس دو بار در سال ۱۳۹۵ شمسی و  
۱۳۹۸ شمسی از انگلیسی به فارسی ترجمه شد. نخستین ترجمه فارسی )سال 
۱۳۹۵( کاســتی های بسیاری داشت، از جمله نبود مقدمه مترجم و ذکر نشدن 
نام و مشخصات اصلِ آلمانی کتاب، ضبط نادرست اسامی جغرافیایی، اساطیری 
و … . ترجمه دیگر )ســال ۱۳۹۸( بســیار منسجم تر و روان تر از ترجمه پیشین 
بود. مترجم انگیزه اصلی خود را از ترجمه کتاب این گونه بیان کرده اســت: »از 
آنجا که این ترجمه نیز مستقیم از متن اصلی آلمانی نبود و بی گمان هنگامی که 
متنی با واسطه به زبانی دیگر ترجمه می شود کاستی هایی در آن روی می دهد، 
بر آن شــدم که این کتاب را از متن اصلی آلمانی به فارســی ترجمه کنم.«  با 
آنکه حماسه میدان مردان است، زنان در هیچ اثری به زبان فارسی، به استثنای 
ویس و رامین، نقشِ فعّال زنان شاهنامه را  ندارند و جالب اینکه این نقش فعّال 
در بخش حماســی این کتاب چشمگیرتر است تا در بخش تاریخی آن. بررسی 
نقش زن در شــاهنامه فردوسی و بازتاب ســیمای آن ها در آن، موضوعی است 
که همیشــه مورد مناقشــه اهل فن و تحقیق بوده و هنوز هم بحث یا به تعبیر 
دقیق تر تلقّیّات نادرست درباره آن به پایان نرسیده است. برخی معتقد به رویکرد 

زن ستیزانه در شاهنامه هستند و برخی دیگر در پی ردِّ این مدّعا.

اخبارکوتاه

مدیر اداره کل حمایت از تولید صنایع دســتی با اشاره به 
افزوده شدن ۸ رشته جدید به صنایع دستی و تصویب آن در 
سال ۱۴۰۱ درباره هریک از این رشته ها توضیحاتی ارائه داد.
بــه گــزارش خبرنگار ایلنا، محمدحســین عســکرپور 
)سرپرست اداره کل حمایت از تولید صنایع دستی( با اشاره 
به تصویب رشــته های جدید صنایع دستی در سال ۱۴۰۱ 
و افزوده شــدن این رشــته ها به حوزه صنایع دستی، گفت: 
۸ رشــته جدید صنایع دســتی ازجمله تنبور دوزی، ابر و 
بادسازی، لنج ســازی سنتی، قطاعی پارچه، چاپ باسمه ای 

و… در سال ۱۴۰۱ مصوب شده اند. 
او با توضیح هریک از این رشته های صنایع دستی ادامه 
داد: تنبور دوزی )دوخت بر روی پارچه های توری با استفاده 
ار آرایه ها( درواقع تکنیک کشــش محکم پارچه توری روی 
یک قاب برای دوختن یک کوک زنجیره ای منظم است که 
ســوزن و قلم تنبور-انواع دار تنبور- انواع پارچه ابزار کار آن 
هستند و از انواع تکنیک های تمبور دوزی می توان به دوخت 
از روی کارگاه- دوخت از پشت کارگاه- دوخت زنجیر ساده- 
دوخت های منجوق- توپر دوزی- ســاخت پنل های لباس 

اشاره کرد. 
به گفته عســکرپور، رشته ابرو بادسازی کاغذ نیز درواقع 
اســتفاده از رنگدانه های معدنــی و گیاهی در ایجاد طرح و 
نقش درهم تنیده و انتزاعی بر روی کاغذ با اهداف کاربردی 

از جمله خوشنویسی اســت که با تکنیک توزیع و ترکیب 
رنگ در ایجاد نقوش انتزاعی و انتقال نقوش در مدت زمان 

مناسب بر روی کاغذ ایجاد می شود. 
مدیر اداره کل حمایت از تولید صنایع دســتی همچنین 
درخصوص رشته لنج سازی سنتی گفت: لنج سازی )گلافی( 
یکی از مشــاغل بومی مناطق ســاحلی حوزه خلیج فارس 
و دریــای عمان بوده که قدمت آن به دوران قبل از اســلام 
می رســد. امروزه با پیشرفت تکنولوژی و ورود موادی مانند 
فایبر گلاس این صنعت رو به افول نهاده و بسیاری از گلافان 
این حرفه را ســینه به ســینه از پدران خود فرا گرفته اند. 
لنج سازی تزیینی، از جمله مشــاغل بومی مناطق جنوبی 
کشــور به ویژه بوشهراســت که مورد اسقبال علاقمندان و 
گردشگران علی الخصوص کشورهای حوزه خیلج فارس قرار 
دارد. مواد اولیه این رشته، انواع چوب عناب، ساج، جنگلی، 
بابل… است و با استفاده از ابزار آلات دستی ساخته و تولید 
می شــود. تکنیک کار نیز با انتخاب چــوب و آماده کردن 
نقشــه آغاز می شــود و با برش چوب و ساخت پایه زیرین، 
آماده سازی ســتونها، نصب ستون ها ادامه یافته و با ساخت 

عرشه و ساخت قماره یا خانه لنج پایان می یابد. 
او در ادامه به رشته ریخته گری احجام هنری – کاربردی 
)شــن و ماسه( اشاره کرد و گفت: با توجه به شیوه تولید به 
صورت قالب ماســه ای و پیشــینه آن در ادوار گذشته و به 
منظور جلوگیری از هرگونه انحراف در تشخیص فعالین این 
رشته و تفکیک از سایر روش های ریخته گری، ریخته گری 
احجام هنری به روش قالبی شن و ماسه تصویب شد. انجام 
پرداخت نهایی به شــیوه حکاکی و چکــش کاری بر روی 

احجام فلزی بدست آمده مورد تاکید است. 
به گفته عسکرپور، قطاعی پارچه، هنری است که از کنار 
هم چیدن قطعات مختلف انواع پارچه های رنگی بر اســاس 
طرح و نقش از پیش تعیین شــده و چسباندن آن بر روی 
سطح زیر ساخت که معمولا از جنس پارچه با رنگ مخالف 
است، حاصل می شود. در این هنر، طرز قیچی کردن و برش 
قطعات نیازمند مهارت فرد بوده و از این روی نیازمند ظرافت 
دقت در ســاخت محصول است. بهره گیری از طرح و نقوش 
اصیل و دارای هویت ایرانی –اســلامی و اســتفاده از انواع 
رودوزی ها سنتی در تزیین بیشتر قطات پارچه و همچنین 

دور دوزی قطعات پارچه با استفاده از کوک و دوخت لبه های 
پارچه به ارزش هنری محصول می افزاید. 

او درخصوص چاپ باسمه ای )چاپ رو پارچه( نیز گفت: 
به دلیل تشابهات تولیدات و محصولات چاپ های سنتی با 
ســایر چاپ ها از جمله چاپ مهری قلمکار و چاپ باتیک، 
به منظور حفظ شاخص های تولید رشته چاپ باسمه ای که 
تفاوت هایی از جمله نوع مهر و تنوع رنگی بیشتر در مقابل 

روش های قبلی دارد، این رشته تصویب شده است. 
بــه گفته مدیر اداره کل حمایت از تولید صنایع دســتی، 
تکه چینی نامنتظم چوب نیز با اســتفاده از قطعات چوب 
که عمدتا دور ریزهای چوب هســتند انجام می شود که بر 
اساس اشکال مختلف همراه با رنگ های غیر همسان در کنار 
هم چفت شــده و ترکیب می شوند و زیبایی خاصی به یک 
اثر هنری می بخشــد. چوب های چفت شده و ترکیب شده 
می توانــد به عنوان یک ماده اولیه بــرای خلق اثر هنری از 
روشهایی چون خراطی چوب و… مورد استفاده قرار گیرد.  
ســفیدگری )پیشه وابســته( نیز از دیگر رشته های مصوب 
جدید در حوزه صنایع دستی است که عسکرپور درتوضیح 
آن گفت: با توجه به پیشــینه سفیدگری ظروف مسی )که 
عبارت اســت از سفید کردن ظروف مسی با فلز قلع بعد از 
حرارت( و لازمه کاربرد محصولات مسی این رشته در گروه 

پیشه های صنایع دستی اضافه شد.

مدیر اداره کل حمایت از تولید صنایع دستی اعلام کرد

افزوده شدن ۸ رشته جدید به صنایع دستی

شهرداري اروميه در نظر دارد به استناد ماده ۵  آئین نامه معاملاتی شهرداری و اعتبارات مصوب سال ۱۴۰۲  
نســبت به برگزاری مناقصه عمومی به شرح  ذیل از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  به آدرس: 
www.setadiran.ir اقدام نماید. از کلیه شرکت ها و پیمانکاران دارای صلاحیت )از وزارت کار و امور اجتماعی 
یا تاییدیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی یا رتبه بندی سازمان نظام مهندسی( دعوت بعمل می آید در مناقصه ذیل 
به شــرح مشخصات اعلامی در این آگهی شــرکت و بصورت الکترونیک ارائه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه 
مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
لازم به ذکر می باشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت شهرداری ارومیه به 

آدرس www.urmia.ir مراجعه نمایند.
1- موضوع مناقصه: عملیات نگهداری فضای ســبز شــهری سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهری 

شهرداری ارومیه
2- مبلغ برآورد اوليه مناقصه: 15،083،094،448 ريال

3- مدت قرارداد: ۱۰ ماه از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.
4- تاريخ دريافت اسناد مناقصه: از ساعت ۹ روز شنبه مورخه1402/03/20 تا ساعت ۱۹ روز سه شنبه 
مورخه ۱۴۰۲/۰۳/۲۳ در بستر سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir  مناقصه اقدام نمایند. )مبلغ واریزی 

غیر قابل برگشت می باشد(.

»آگهي مناقصه عمومي 
شماره: 2002094839000096نوبت اول«
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یک هنرمند درباره پلی بک در کنســرت ها 
می گوید: پلی بک کار درســتی نیست و نوعی 
توهین به شعور مخاطب است. افرادی که طی 
اجرای زنده خود دســت به پلی بک می زنند، 
این پیــام را منتقل می کنند که توانایی کافی 

برای اجرای زنده ندارند.
مسلم علیپور ـ نوازنده کمانچه و خواننده ـ 
درباره عمل پلی بک در کنسرت های موسیقی 
بیــان می کند: اجرای موســیقی باید یک امر 
دوطرفه باشــد؛ زیــرا زمانی کــه هنرمندان 
ایجاد  برگزار می کنند،  موســیقی کنســرت 
ارتباط با مخاطب، برایشــان از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت که خود این اتفاق به تمرکز 

بالایی نیاز دارد.
او ادامه می دهد: در مقابل هم مخاطب به 
تماشای یک کنسرت می نشیند، دوست دارد 
با آنچه که می شنود ارتباط برقرار کند و شاهد 
یک اجرای زنده باشد؛ زیرا اگر قرار بر پلی بک 
باشــد، می تواند بدون اینکــه پرداخت هزینه 
کند همان آهنگ را در ماشــین بشنوند. ولی 
زمانی که پلی بک صورت می گیرد، این ارتباط 
دوطرفه صــورت نمی گیرد و انتظار مخاطبان 

برآورده نمی شود.
این هنرمند عنوان می کند که چندین بار 
از تهیه کنندگان کنسرت های پاپ شنیده که 
چون نوازنده حرفه ای ندارند، نوازندگان روی 
اســتیج دکور هستند و موســیقی که پخش  

می شود پلی بک است، ولی با این حال متولیان 
امر، موســیقی که این افراد ارائه می دهند را 
حمایت می کنند؛ اگرچه که داعیه دار حمایت 

از موسیقی سنتی و نواحی هستند.
علیپــور در همیــن زمینه مــواردی که 
برای خــودش پیش آمــده را مطرح می کند 
و می گوید: بارها قصد برگزاری کنســرت در 
شهرستان ها را داشته ایم که برای اخذ مجوز دو 
هفته معطل شده ایم، اگرچه که کنسرت های 
پــاپ طی دو روز مجوز برگزاری کنســرت را 
دریافت می کنند. برگزاری کنسرت برای حوزه 
موسیقی نواحی و ســنتی، خیلی دشوارتر از 
فعالان پاپ است؛ چون اسپانسر نداریم و باید 
هزینه ها را از جیب خودمان پرداخت کنیم، با 
این حال حتی ســالن ها را به ما گران تر اجاره 
می دهند و کافی اســت طرفداران کمی سر و 
صدا کنند، سریعا کنسرت را لغو و یا خودمان 

را ممنوع الفعالیت می کنند.
این نوازنــده کمانچه همچنیــن با تأیید 
این پرســش که آیا پلی بک تقلب است، بیان 
می کند که وزارت فرهنگ باید کارشناســان 
و منتقدانی را در کنســرت های موسیقی پاپ 
بفرستد تا حقیقی بودن کنسرت های این افراد 

را بررســی کند نه اینکه منتظر بمانند که آیا 
کســی در کنسرت های ما دســتمالش را بالا 

می برد یا خیر.
او همچنین بیان می کند که »شــاید بهتر 
باشــد به جای برگــزاری کنســرت هایی که 
پلی بک می کنند، کنســرت هایی را با حضور 
دیجی های موسیقی برگزار کنند؛ زیرا اینگونه 
هم مخاطب از حضور در کنسرت لذت می برد 
و هم اینکه به همان مقدار یا بیشــتر فروش 

بلیت خواهند داشت.«
در ادامه این مســئله را عنوان می کنیم که 
وقتی ویدیوهایی از پلی بک بودن کنســرت ها 
در فضای مجازی وایرال می شود، قیاس ها به 
ســمت اجراهای خارجی می رود؛ البته که در 
برخی از آن کنســرت ها هــم پلی بک صورت 
می گیــرد ولی شــاید به این صورت باشــد 
که خواننــده همزمان با موســیقی پلی بک، 

می خواند.
علیپور توضیــح می دهد: من تا به حال در 

کنسرت های آنها پلی بک ندیده ام.
امــا از آنجا که در ایران همه چیز را وارونه 
متوجه می شویم، احتمالا این برداشت اشتباه 
بــه این دلیل بــوده که خواننــدگان و بعضا 

نوازندگان با وجــود تحرک، همچنان اجرایی 
هماهنگ را ارائه داده اند و این موجب برداشت 
اشتباه »پلی بک« از کنســرت های آنها شده 

است.
او درباره افرادی که در برگزاری کنســرت 
دســت به پلی بک می زننــد، می گوید: چنین 
افــرادی معمولا برحســب اتفاق یا داشــتن 
ویژگی های ظاهری خاص برای مخاطب، وارد 
عرصه موسیقی و اجرا می شوند ولی ماندگاری 
آنها دوامی ندارد؛ زیرا موســیقی را آکادمیک 
دنبال نکرده اند و خودشان هم گاهی می گویند 
که مثلا آرایشگر بوده اند و برحسب تصادف به 

این مسیر وارد شده اند.
»شــاید برخی بر این باور باشند که ارزش 
هنری یک خواننده بسته به کیفیت و خلاقیت 
کار اســتودیویی او اســت نه اجــرای زنده و 
کنسرت صرفا محل تجدید دیداری است بین 

هنرمند و مخاطبانش.«
او دربــاره این عقیده، عنــوان می کند: در 
چنین مواردی، نسخه استودیویی کیفیت لازم 
را دارد ولی چه عیبی دارد که آن کیفیت را در 

اجرای زنده هم به نمایش بگذارند.
مهم نیست که کیفیت اجرای زنده همانند 

اجرای اســتودیویی باشد؛ زیرا این امر همانند 
این اســت که تلاش شود یک فیلم سینمایی 
را با همان کیفیت روی صحنه تئاتر اجرا کرد 
اگرچه نمی توان آن کیفیتی که در فیلم ارائه 

داده شده را روی صحنه هم ارائه داد.
او ادامــه  می دهــد: شــاید دلیــل چنین 
عقیده ای این باشــد که در ضبط استودیویی 
از بهترین نوازندگان استفاده شود ولی همان 
نوازندگان بنابر دلایلی ماننــد تازه کار بودن 
خواننده حاضر به اجرای زنده با او نشــوند و 
اینگونــه نتوانند همان کیفیــت را به صورت 
زنده ارائه دهنــد. همچنین افرادی که چنین 
عقیده ای دارند شــاید ضبط اســتودیویی را 
خیلی دســتکاری کرده باشــند و در صورت 

اجرای زنده مخاطبان آنها ریزش کند.
علیپور در همین راســتا به ذکر یک مثال 
می پــردازد و می گویــد: زمانی که اســاتید 
موســیقی ایرانی کاری را در استودیو ضبط و 
تنظیم می کردند، همان کیفیت را روی صحنه 
نیز به اجرا می گذاشتند. البته ممکن است که 
مقداری در صدابرداری اشــکالاتی بوده باشد 
ولی اجرا آنقدر پرقدرت بود که مخاطب خیلی 

متوجه این امر نشود.
این هنرمند درباره آینده پلی بک می گوید: 
به نظــرم این ماجــرا زیاد دوام نمــی آورد؛ 
 زیــرا بــا نقدهایــی کــه صــورت می گیرد، 

مخاطب آگاه می شود.

گفت وگو با مسلم علیپور، نوازنده کمانچه و خواننده

خواننده ها با پلی بک در کنسرت  چه پیامی می دهند؟


